
Oświadczenie złożone 

przez senator Agnieszkę Kołacz-Leszczyńską 

na 14. posiedzeniu Senatu 

w dniu 18 sierpnia 2020 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra środowiska Michała Wosia 

Panie Ministrze! 

W ślad za interpelacją pani poseł Moniki Wielichowskiej przekazuję ten tekst (tożsamy z interpelacją) ja-

ko nasze wspólne wystąpienie w sprawie katastrofy ekologicznej w zalewie Witoszówka. 

W lipcu br. w Świdnicy w zalewie Witoszówka, którego właścicielem i zarządcą jest Państwowe Gospo-

darstwo Wodne „Wody Polskie”, doszło do katastrofy ekologicznej. W wyniku zrzutu wody na zalewie Wi-

toszówka doszło do bezpośredniego zagrożenia dla środowiska naturalnego, zginęły tysiące zwierząt, w tym 

szczeżuja wielka (Anodonta cygnea), gatunek, który jest objęty ochroną. W zbiorniku od kilku dni utrzymy-

wany jest dramatycznie niski poziom lustra wody, co ma negatywny wpływ nie tylko na żyjące w zalewie 

ryby, małże i inne stworzenia, ale także na ogólny stan jego otoczenia. 

Miasto Świdnica w ostatnim czasie przeznaczyło wiele środków finansowych na rewitalizację tego terenu, 

który poprzez wprowadzenie wielu udogodnień dla mieszkańców, chcących spędzać swój wolny czas na 

rekreacji nad zalewem, został bardzo uatrakcyjniony. Jak informuje prezydent Świdnicy, wybudowany został 

bosmanat, w którym prowadzona jest wypożyczalnia sprzętu pływającego (rowery wodne, kajaki, łódki), 

odremontowane zostały dwa pomosty, uporządkowano tereny zielone przy zbiorniku, zostały zamontowane 

nowe ławki i inne elementy małej architektury. Długotrwały brak wody w zalewie uniemożliwia korzystanie 

z tych atrakcji, co przez mieszkańców Świdnicy odbierane jest bardzo negatywnie. Nikt nie neguje faktu po-

trzeby modernizacji oraz bieżącej naprawy zapory na zalewie Witoszówka, ale termin jej wykonania budzi 

wiele zaniepokojenia i kontrowersji. Z jednej strony doszło do uśmiercenia tysięcy zwierząt, z drugiej strony 

termin przeprowadzenia remontu – w środku wakacji, w okresie letnim, kiedy akwen jest w pełni wykorzy-

stany rekreacyjnie – budzi wiele zastrzeżeń. 

W tej chwili zalew Witoszówka – zbiornik, w którym Polski Związek Wędkarski corocznie dokonuje za-

rybienia; tylko w bieżącym roku do akwenu wpuścił około jednej tony narybku – jest zdewastowany przy-

rodniczo. Tysiące martwych zwierząt, ryb, chronionych małży, smród rozkładających się organizmów – tak 

dziś, w sezonie letnim, wygląda zbiornik, który powinien służyć mieszkańcom jako teren rekreacyjny, 

a zwierzętom jako doskonałe miejsce do życia. 

Zrzut wody odbył się bez uzgodnień, bez wiedzy i bez współpracy z władzami samorządowymi Świdnicy, 

prawdopodobnie też bez opracowania raportu oddziaływania na środowisko. Katastrofa ekologiczna wzbu-

dziła wielki niepokój i oburzenie władz samorządowych, mieszkańców Świdnicy, zatem proszę o pilną i wy-

czerpującą informację w tej sprawie. 

1. Od kiedy było wiadomo, że będą prowadzone prace w zalewie Witoszówka? 

2. Czy były uzgodnienia zarządcy akwenu z władzami samorządowymi? A jeśli tak, to jakie? 

3. Czy była przeprowadzona inwentaryzacja przyrodnicza akwenu? 

4. Jakie gatunki chronione zostały zinwentaryzowane? 

5. Jakie były zalecenia dotyczące „inwentaryzacji” w zakresie gospodarowania zbiornikiem? 

6. Czy został wykonany raport dotyczący tej inwestycji oddziaływania na środowisko? 

7. Czy o powyższych pracach – ze względu na niszczenie siedliska gatunku chronionego, jak również dzi-

ko żyjących zwierząt – oraz o zakresie tych prac został powiadomiony dyrektor regionalny ochrony 

środowiska we Wrocławiu? Jeśli tak – kiedy został powiadomiony? 

8. Czy były przeprowadzone konsultacje z Polskim Związkiem Wędkarskim? Jeśli tak, to w jakim zakre-

sie i jaki był efekt konsultacji? A jeśli nie, to dlaczego ich nie było? 

9. Dlaczego termin realizacji inwestycji został określony w czasie letnim? W czasie, kiedy takiej inwesty-

cji nie sprzyjają przyrodnicze uwarunkowania. 

10. Czy w związku ze spuszczeniem wody akwen zostanie oczyszczony? Jakie inwestycje/prace zostaną 

przeprowadzone na akwenie? 

11. Czy jest planowane skorzystanie z jakiegoś programu retencji (z wykorzystaniem środków pomoco-

wych z Unii Europejskiej), o których słyszymy w przekazach medialnych? 

12. Ustawa o ochronie przyrody art. 131 mówi, że kto wbrew przepisom art. 125 zabija zwierzęta, niszczy 



rośliny lub grzyby lub niszczy siedliska roślin, zwierząt lub grzybów, podlega karze aresztu albo grzywny. 

Kto jest odpowiedzialny za katastrofę ekologiczną w zalewie Witoszówka? 

13. Czy Minister Środowiska zgłosi prokuraturze zawiadomienie o podejrzeniu popełnienia przestępstwa 

przeciwko środowisku? 

14. Kiedy zostanie przywrócony pierwotny stan zalewu Witoszówka w Świdnicy? 

Z wyrazami szacunku 

Agnieszka Kołacz-Leszczyńska 

 
 


